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وقتیتسهیلات35تا45میلیونخریدوفروشمیشود
رواج ازدواج صوری برای دریافت وام

وام ازدواجی که تا همین اواخر بر سر اخذ سلیقه ای 
تضامیــن آن و مدت انتظار بــالای دریافتش بین 
متقاضیان و شعب بانکی کشمکش بود و همچنان 
نیز مسیرش کاملا هموار نشــده است، این روزها 
متناســب با رقــم آن، ۳۵ تا ۴۵ میلیــون تومان 
به فروش می رســد و چیزی در حــدود ۷۰ تا ۹۰ 
میلیون تومان دست عروس و دامادی که وام شان را 

می فروشند، می گیرد.
مدت ها است بر سر اخذ سلیقه ای تضامین و مدت 
انتظار بــالای دریافت وام ازدواج میان متقاضیان و 
شعب بانکی کشمکش اســت. جدالی که نهایتا با 
تاکید رئیس کل بانک مرکزی در خصوص نحوه اخذ 
تضامین، شعب موظف به اخذ یک سفته از متقاضی 
یا یک ضامن معتبر شــدند و نیز با مصوبه شورای 
عالی جوانان بانک مرکزی موظف شد حداکثر ظرف 
۱۵ روز، متقاضیان را به شعب مربوطه ارجاع دهد.

با این وجود نمی توان گفت راه دریافت وام ازدواج با 
این تدابیر هموار شده است و طبق اعلام مسئولان 
همچنان گزارش هایی مبنی بر اینکه برخی شعب از 
متقاضیان دریافت وام ازدواج تا سه ضامن نیز طلب 

می کنند، وجود دارد.
مهدی متقی فر مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه 
اجتماعــی جوانــان وزارت ورزش و جوانان معتقد 
اســت مهم ترین مســاله در زمینه بازارهای خرید 
و فروش وام ازدواج، بــه بحث تضامین این وام باز 

می گردد.
وی با بیان این که گزارش هایی به ما رسیده اســت 
که در برخی اســتان ها بانک ها تا ســه ضامن نیز 
از متقاضیان وام ازدواج طلــب کرده اند، گفته بود 
»اگر بانک ها در بحث گرفتــن تضامین به صورت 
سلیقه ای عمل نکنند و طبق قانون فقط یک ضامن 
از متقاضیان طلب کنند، کســی حاضر نمی شــود 
این وام را بفروشد. وام ازدواج ۱۲۰ میلیون تومانی 
قرض الحسنه ازدواج سود زیادی ندارد، بازپرداخت 
آن بالا و اقســاط آن پایین اســت و کسی حاضر 
نمی شود آن را بفروشــد. می فروشند چون ضامن 

برای آن پیدا نمی کنند.«
بــا این وجود این سوء اســتفاده ها ختم به خرید و 
فروش وام ازدواج نمی شود بلکه بعضا امکان ازدواج 
و طلاق صوری و حتی ازدواج اجباری برای دریافت 

این وام نیز وجود دارد.
معاون ســابق امور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
پیش از این به ایســنا گفته بود »نگرانی ما ازدواج 
اجباری به دلیــل برخورداری از منافــع مالی وام 
ازدواج است. اگر دستورالعمل درست و جامعی برای 
نظارت بر دریافت کنندگان وام وجود نداشته باشد، 
اعطای هرگونه تسهیلاتی که با نرخ پایین و منافع 
خوب برای دریافت کننده پرداخت شود امکان بروز 
هرگونه انحرافی نظیر خرید و فروش وام، ازدواج و 
طلاق صوری، ازدواج اجباری و... را ایجاد می کند.«

به نظر می رســد عدم نظارت دقیــق و کافی بانک 
مرکزی بر شــعب برای جلوگیری از تخطی و طلب 
تضامین ســنگین و نیز نبود دســتورالعملی جامع 
بــرای نظارت بر دریافت کنندگان این وام منجر به 
سوء استفاده های این چنینی شده است. نهایتا نیز 
منابع مالی که قرار بود در راستای تسهیل امر ازدواج 
جوانان تخصیص داده شود، با سوء استفاده های این 
چنینی به مقاصد دیگری جز ازدواج جوانان کشانده 

می شود.
محمد مهدی تندگویان، معاون سابق امور جوانان 
وزارت ورزش و جوانــان در گفت و گو با ایســنا، با 
یادآوری این که در دوران معاونت خود در خصوص 
ضرورت وجــود دســتورالعملی بــرای نظارت بر 
دریافت کننــدگان وام ازدواج چندین بار با مجلس 
مکاتباتی انجام شــد، اظهار کرد: در زمان معاونت 
خود گــزارش مفصلی را به کمیســیون بودجه و 
فرهنگی مجلــس ارائه دادم. چنــد معضل در آن 
گزارش مطرح شده بود که یکی از آنها بحث خرید و 
فروش وام ازدواج بود. سایت های خرید و فروش وام 
ازدواج فراوان است و ما یک پرینتی از این سایت ها 
گرفتــه و گزارش آن را به مجلس دادیم. از ســوی 
دیگر به شورای اجتماعی کشور نیز گزارشی درباره 
سایت هایی که وام ازدواج را خرید و فروش می کنند 

نیز ارائه دادیم.
وی با بیان اینکــه آن زمان مبلغ وام ازدواج حدود 
۷۰ میلیون تومان بود، تصریح کرد: بعد از دریافت 
وام ازدواج هیچ نوع نظارت یا دستورالعملی برای آن 
وجود ندارد و مشکل اصلی نیز همین نبود نظارت 
بر دریافت کننده وام است. باید در زمان دریافت وام 
سد را برای جوانان کم کنیم که به راحتی این وام را 
دریافت کنند اما موضوع نظارت پس از اخذ وام نیاز 
به دســتورالعمل دارد تا جلوی این مدل از رانت ها 
گرفته شود. با این حال نه بانک مرکزی و نه مجلس 
به عنوان قانون گذار به این امر تاکیدی نکرده اند و از 

این رو نظارتی نیز انجام نمی شود.
تندگویان معتقد اســت: از آنجاکه رقم وام ازدواج 
هر ســاله افزایش قابل توجهی یافته، امکان ســوء 
اســتفاده های این چنین نیز ایجاد شده است و از 
این رو نیازمند تدوین دستورالعملی برای نظارت بر 

دریافت کنندگان وام ازدواج هستیم.

گزارش

واکنش محیط  زیست به گزارش ناسا 
درباره ابر آرادکوه

معاون دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت محیط  
زیســت ضمن توضیح درباره گزارش ناسا مبنی بر 
وجود توده ابری گاز متان بر فراز ســایت پســماند 
آرادکــوه درباره لزوم جایگزینی مجدد این ســایت 
گفت: مکان یابی جدید این سایت باید در اولویت قرار 
بگیرد.پیام جوهرچی اظهار کرد: مراکز دفن قدیمی 
به طور قطع قابلیت دفع گاز متان را دارند و نمی توان 
این موضوع را حاشا کرد. در کشورهای پیشرفته برای 
طراحی محل دفن پســماند استحصال گاز دارند تا 
به عنوان یک منبع انرژی از آن در نیروگاه ها استفاده 
کنند.وی افزود: ما از دو ســال گذشــته دستورکار 
طراحی محل دفن زباله را به این شیوه ابلاغ کردیم 
که باید محل دفن های زباله جدید و براساس ضوابط 
و دستورالعمل ابلاغی سازمان محیط زیست ساخته 
شــوند. به عبارتی لوله گذاری هایی برای خروج گاز 
متان و اســتحصال انرژی از متان صورت بگیرد. اگر 
این کار انجام شــود چنین مــواردی رخ نمی دهد.

جوهرچی خاطرنشــان کرد: محل دفــن زباله های 
ما قدیمی هســتند، به طوری که ۶۰ تا ۷۰ ســال از 
زمان احداث آن ها گذشــته است و تاسیسات لازم 
برای استحصال گاز از آن ها وجود ندارد.معاون دفتر 
مدیریت پســماند ســازمان حفاظت محیط  زیست 
عکس ناســا درباره وجود گاز متان بر فراز ســایت 
آرادکوه اظهار کرد: حجم مشاهده شده در آن مکان 
مشکوک است. شاید عکس در لحظه ای که باد غالب 
به صورت عمودی وزیده، گرفته شده باشد چراکه در 

بیشتر مواقع باد افقی می وزد.

سردرگمی بازنشستگان در مراکز 
درمانی

در حالیکــه ایــن روزهــا بازنشســتگان صندوق 
بازنشســتگی کشــوری برای دریافت خدمات بیمه 
تکمیلی خود به دلیل بدهی انباشــته شده صندوق 
بازنشســتگی به مراکز درمانی، سردرگم شده اند اما 

مسئولان صندوق در این خصوص سکوت کرده اند.
شرکت بیمه تکمیلی آتیه سازان حافظ از سال های 
گذشته به عنوان شــرکت ارائه کننده خدمات بیمه  
تکمیلی به بازنشستگان صندوق بازنشستگی، مشغول 
به فعالیت بوده است. برهمین اساس در سوم فروردین 
ماه امسال قرارداد جدیدی بین صندوق بازنشستگی 
کشوری با شرکت بیمه تکمیلی آتیه سازان حافظ به 
امضاء رسید و بر اساس آن شرکت آتیه موظف شد 
در قبال تعرفه مشــخص خدمات بیمه تکمیلی به 

بازنشستگان صندوق بازنشستگی ارائه کند.
به گزارش تســنیم، قرارداد اشاره شد از تاریخ سوم 
فروردیــن ۱۴۰۱ آغاز و تا پایان ســال ۱۴۰۱ ادامه 
خواهد داشت که در قالب آن شرکت بیمه تکمیلی 
آتیه سازان حافظ موظف شد به بالغ بر ۲ میلیون نفر 
از بازنشســتگان و وظیفه بگیران و خانواده های آنها 
خدمات تکمیلی ارائه کند.اما با گذشته نیمی از سال 
۱۴۰۱ ارائه خدمات بیمه تکمیلی به بازنشســتگان 
صندوق بازنشستگی با موانع و مشکلاتی روبه رو شده 
اســت و طی هفته های اخیر برخی از مراکز درمانی 
و بیمارســتانی طرف قرارداد با شــرکت آتیه سازان 
حافظ به صورت یکطرفه، قــرارداد خود را در قالب 
پذیرش بازنشستگان صندوق بازنشستگی کشوری 
در مراکز درمانی و بیمارســتانی لغو کرده اند.این در 
حالیست که بنابر اعلام مسئولان شرکت آتیه سازان 
حافظ دلیل لغو یک طرفه این قرارداد، بدهی حدود 
۴۰۰ میلیارد تومانی صندوق بازنشستگی به مراکز 
درمانی و بیمارستانی است و با توجه به عدم پرداخت 
مطالبات مراکز درمانی، خدمت رسانی به بازنشستگان 
متوقف شده اســت.بنابر اعلام آتیه سازان حافظ ، ۵ 
هزار مرکز درمانی و بیمارستانی با این مجموعه طرف 
قرارداد هستند که خدمات تکمیلی به بازنشستگان 
ارائــه می کنند.عدم ارائه خدمــات بیمه تکمیلی به 
بازنشستگان در حالی این روزها موجب سردرگمی 
و بلاتکلفی بازنشستگان و خانواده های آنها در مراکز 
درمانی شــده که بنابر اعلام مسئولان شرکت بیمه 
تکمیلی آتیه سازان حافظ، تنها راه حل این مشکل 
پرداخت مطالبات به مراکز درمانی و بیمارســتانی 
اســت تا فرایند خدمت رســانی همانند گذشته به 

بازنشستگان انجام شود.

جزئیات وام چهار میلیاردی سربازان ماهر
مشاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه ستاد کل نیروهای مســلح جزئیات اعطای 
وام هــای ۱۵۰ میلیونی و چهار میلیــارد تومانی به 

سربازان ماهر را تشریح کرد.
سردار موســی کمالی با بیان اینکه شرط لازم برای 
تمامی سربازان متقاضی وام این است که حتما کارت 
پایان خدمت خود را در ســال ۹۷ یا سال های پس 
از آن تا چند ماه آینده دریافت کرده باشــند، گفت: 
افراد دارای کارت پایان خدمت با شرایط مذکور اگر 
چنانچه یکی از سه شرطی که در ادامه گفته می شود 
را نیز دارا باشــند می توانند برای درخواست این وام 
اقدام کنند.وی درباره این سه شرط نیز گفت: یکی 
از شــروط داشتن گواهینامه مهارتی است و تفاوتی 
ندارد که ســرباز این گواهی را قبل از خدمت، حین 
خدمت یا پس از خدمت دریافت کرده باشــد. شرط 
دیگر داشتن مدرک کارشناسی یا بالاتر از آن بوده و 
شرط سوم نیز فارغ التحصیلی از هنرستان، دانشسرا 

یا آموزشگاه های علمی و کاربردی است.
کمالی با بیــان اینکه مبلغ ایــن وام ۱۵۰ میلیون 
تومان برای خود اشتغالی و چهار میلیارد تومان برای 
کارآفرینی اســت، گفت: بازپرداخت این وام پنج تا 
هفت سال بوده و یک سال نیز تنفس دارد. سود این 

وام نیز چهار درصد است.

خبر

همدلی|ستارهلطفی- تاثیر روانی حوادث 
و ناآرامی های اخیر فقط محدود به بزرگسالان 
نشده اســت، در این بین کودکان زیادی به 
صورت مســتقیم یا غیر مستقیم تحت تاثیر 
این حوادث و ناآرامی ها قرار گرفته اند، علاوه بر 
اخبار منفی و سرشار از خشونت این ناآرامی ها 
که هر روز از رسانه های داخل و خارج از کشور 
منتشر می شــود و کودکان خواه وناخواه در 
معرض آن قرار می گیرند، کودکانی هستند که 
به صورت مســتقیم قربانی این حوادث شده 
و والدین یا عزیران خود را از دســت داده اند. 
بدیهی اســت رنج این کــودکان رنج بارتر از 
کودکان دیگر است که فقط در معرض اخبار 

تلخ حوادث قرار گرفته اند.
در چند روز اخیر چنــد تصویر دلخراش از 
دو کودک در رسانه ها و شبکه های اجتماعی 
منتشر شد که ضمن این که بازتاب فراوانی 
در بیــن مردم داشــت، دل هــر بیننده ای 
را نیز بــه درد مــی آورد. کودکانی که هیچ 
اراده ای بــرای حضور در این وضعیت از خود 
نداشته اند؛ نه از معترضان به وضعیت موجود 
بودند و نه طالبانِ حضور در اجتماعاتی که به 

خشونت منجر شد.
تصویر اول، تصویر یک کودک زخمی بود که 
در عملیات تروریســتی شاهچراغ پدر، مادر 
و برادر خود را از دســت داده بود. در همان 
لحظات اولیه انتقــال مجروحان حادثه تلخ 
شاهچراغ به بیمارستان، ویدئویی در گفتگو 
با یک کودک با نام »آرتین ســرایداران« به 
سرعت در فضای شبکه های اجتماعی بازنشر 
شــد. در این ویدیو،آرتیــن درحالی که در 
شــوک بود می گفت: »تفنگ زده بودند...با 
مامانم، بابام، داداشــم، اومده بودیم زیارت... 
داشتیم می رفتیم سوار ماشین مون بشیم که 

تفنگ زدن...«
با انتشار اعلام اسامی شهدای حادثه تروریستی 
شاهچراغ، مشخص شد که تلخی و سوزناکی 
این حادثه برای آرتین بسیار بیشتر از سطحی 
اســت که او تا به آن ســاعت متوجه آن شده 
بود. پــدر، مادر و برادر آرتیــن در این حادثه 
تروریســتی جان خود را از دســت داده و به 
شهادت رسیده بودند. بسیاری از کاربران فضای 
مجازی با انتشار مطالبی به بیان غم ودرد خود 

از وضعیت پیش آمده آرتین پرداختند.
بعــد از تصویر غمناک آرتیــن، تصویر تلخ و 
دلخراش دیگری که این روزها در فضای مجازی 
به صورت گســترده منتشــر می شود، تصویر 
گریه های بی وقفه و دردناک دخترِ »فرشــته 
احمدی«، از کشته شدگان ناآرامی های اخیر 

مهاباد بر مزار مادرش است. 
در این تصویر دختر دردمند فرشــته احمدی،  

دروضعیتــی دردناک و ترســیده با دســتان 
کوچکش چنگ بر خاک می زند و در ســوگ 
مادرش ضجه می زند. این تصویر آن قدر تلخ و 
گزنده است که کمتر کسی می تواند از کنار آن 
بی تفاوت بگذرد و قطره اشکی نریزد یا شرحی 

بر آن ننویسد. 
تصویر کودک دردمند دختر فرشته احمدی –

که  کسی هم نامش را نمی داند- مانند تصویر 
تلخ آرتین سرایداران در فضای مجازی بازتاب 
زیادی داشته است و در کنار مردم عادی برخی 
از چهره های مشــهور  نیز با انتشار تصویری از 
این کودک در صفحه های شخصی خود به  درد 

و اندوه او واکنش نشان داده اند.
آســتانهتحملكــودكانپایینتراز

بزرگسالان
انتشار گســترده تصاویر این دو کودک سبب 
شــد که در کنار موضع گیری های سیاســی 
معترضان و مخالفان شان؛ موضوع بعدی انسانی 

و روان شناختی و بهداشتی بگیرد.
آســتانه تحمل روحيِ کــودکان در حوادث و 
ناآرامی ها بســیار پایین تر از بزرگسالان است 
و تاب آوری کمتری دارنــد، بنابراین زودتر به 
روان نژندی و روان پریشــی دچار می شــوند. 
این سخنان یک روانشــناس حوزه کودک در 

گفت وگو با همدلی است.
سارا قاســمی در مورد تاثیر نآرامی ها بر روان 
کودکان به همدلی گفت:»ناآرامی ها و حوادث 
اخیر می تواند بر کــودکان تاثیر منفی عمیق 
بگذارد. هم کودکانی که در معرض اخبار این 
حوادث قرار می گیرند از آن متاثر می شوند وهم 
کودکانــی که در این حوادث از دســت دادن 
عزیــزی را تجربه می کنند، هــر دو با درجات 
شــدت و ضعــف از این حــوادث تاثیر منفی 

می پذیرند.«

برابــر کوچک ترین  افزود:»کــودکان در  وی 
احســاس ناامنی، مي شکنند و خورد می شوند 
بــه همین این دلیل اســت کــه در جنگ ها 
کودکان بیشترین آسیب ها را می بینند. همیشه 
دســتآورد جنــگ و ناآرامی بــرای کودکان، 
آســیب های روحــی و بدنی بوده اســت، در 
اعتراضات و ناارامی های اخیر کشور نیز شاهد 
هستیم که کودکانی قربانی این ماجرا شده اند.«

این روانشناس ادامه داد:»رویدادهای تروماتیک 
برای کودکان مانند از دســت دادن والدین در 
ناآرامی، جنگ و ... پیش  بینی  ناپذیر اســت و 
کودک برای رویارویی با آن ها آمادگی از پیش 
ندارد، بنابرایــن در برابرش، دچار درماندگی و 

پریشانی می شود.«
درحوادثاخیرظلمزیادیبهكودكان

شده
قاسمی به تصاویر منتشر شده از دو کودک که 
والدین شــان را در حمله تروریستی شاهچراغ 
شیراز و همچنین ناآرامی های مهاباد از دست 
دادند اشــاره کرد و گفــت:»در این چهل روز 
و انــدی ظلم زیادی بر کودکان رفته اســت و 
متاســفانه در موردش هم زیاد صحبت نشده 
است ، فقط تصاویر آنان را در شبکه های مجازی 
دســت به دست کردند که این موضوع اگرچه 
از منظر اطلاع رســانی مفید است، اما از منظر 
روان شناســی آســیب به آن کودک ارزیابی 

می شود و نقض حقوق اوست.«
او با اشاره به وضعیت تلخ آرتین و دختر فرشته 
احمدی، گفت:»از دست رفتن والدین این دو 
کــودک، پیامدهای روانــی گران باری بر روي 
آنــان می گذارد. این حوادث برای این کودکان 
چنان دردناک است که در تصاویر منتشر شده 
به خوبی مشخص است که آنان در رویارویی با 
آن دچار هراس و پریشانی شده اند، بدون تردید 

تجربــه این ترس، ناامنی و هراس تا ســال ها 
دست از گریبان این دو کودک بر نمی دارد.« 

وی افزود:»با توجه به گســتردگی و طولانی 
شدن ناآرامی ها لازم است خانواده ها از فرزندان 
خود در مقابل این حوادث محافظت کنند که 
کــودکان در معرض تصاویر و اخبار منفی این 
روزهــا قرار نگیرند تا دچار ترس و احســاس 
ناامنی نشوند. نباید فراموش کنیم که کودکان 
مانند بزرگ سالان قدرت تجزیه و تحلیل ندارند 
و هر چیــزی را می بینند یا می شــنوند، باور 
می کنند و ایــن اخبار منفی به ویژه خبرهای 
از دست دادن والدین کودکان می تواند در آنان 
حس ناامنی، ترس و وحشــت عمیقی ایجاد 

کند.«
آسیبدیدنحتییکكودکهمزیاد

است
قاسمی ادامه داد:»شــاید این گونه گفته شود 
که در حوادث اخیر تعداد کودکان آسیب دیده 
بــه نســبت بزرگ ســالان از فراوانی کمتری 
برخوردارند، اما نباید فراموش شود آسیب دیدن 
حتی یک کودک هم زیاد است و هیچ کودکی 
نباید قربانی این شرایط شود چرا که کودکان و 
نوجوانان، نه در خط نخست ناآرامی ها هستند، 
نه پشت صحنه فعالیت دارند،نه به وجودآورنده 
آن هستند و بودند و در صورت هر نتیجه ای از 
آن ســود نمي برند، این حوادث فقط کودکی، 

کودکان را می دزدد.« 
این روانشناس در پایان گفت:»ناآرامی، جنگ، 
اعتراض و ... برخلاف حــوادث طبیعی مانند 
ســیل و زلزله، یک بحران خودساخته انسانی 
اســت و قابل پیش گیری و مدیریت اســت. 
بنابرایــن انتظار می رود برای ایــن ناآرامی ها 
تدبیری اندیشــیده شود تا بیش از این فضای 

جامعه متاثر از این شرایط نباشد.«

همدلیتاثیرناآرامیهابرروانكودكانرابررسیكرد

قربانیانبیارادهیناآرامیها

همدلی|چند روز پیش بــود که یکی از منابع خبری آنچنان 
بــا آب و تاب از واردات ۵۰ تنی داروهای آنتی بیوتیک گزارش 
تهیه کرد که گویی یکی از بزرگ ترین دســتاوردهای دولت در 
حوزه بهداشت در حال رقم خوردن است، اما گزارش ها از تداوم 
مشکلات مردم در تامین دارو به خصوص داروهای آنتی بیوتیک 
حکایت دارد. در حالی که انتظار می رود تا با واردات دارو بخشی 
از مشکلات مردم در این زمینه برطرف شود روز گذشته رئیس 
هیات مدیره دیده بان شــفافیت و عدالت با ارســال نامه ای به 
معاون اول رئیس جمهور نســبت به کمبــود حدود ۲۰۰ قلم 
دارو در آینده ای نزدیک هشــدار داد. احمد توکلی در این نامه 
مقصر دانستن شرکت های تولیدکننده آنتی بیوتیک را مصداق 
»گم کردن ســوراخ دعــا« عنوان کرده و خواســتار برخورد با 
عاملین این معضل شد. مشــکل همیشگی کمبود دارو این بار 
برای بیماری های ســاده و فصلی مانند ســرماخوردگی فراگیر 
شده است. این معضل حالا وارد فاز جدید قرص ها و شربت های 
آنتی بیوتیک، به خصوص برای کودکان شده است. خانواده های 
ایرانی که بیمار دارند در داروخانه های کشور سرگردان هستند و 

دغدغه ی پیدا کردن داروهای نسخه خود را دارند.
بررســی ها در داروخانه های شــهر تهران نشــان می دهد که 
داروهای آنتی بیوتیک همچون کواموکســی کلاو و سفیکسیم 
۱۰۰ بــرای کــودکان و همچنین شــربت دیفین هیدرامین، 
اســتامینوفن، برُُم هگزین، ایبوبروفن، با کمبود مواجه است. 
یــک متصدی داروخانه گفت:»این مشــکل پیش از شــیوع 
ویروس آنفولانزا و ســرماخوردگی در کشور هم وجود داشته 
و داروهای آنتی بیوتیک به صورت قطره چکانی توزیع می شده 
اســت.« او همچنین عنوان کرد کــه داروهای خارجی از این 
نوع هم چند ماهی اســت که وارد نمی شــود.رضا صمدی در 
این باره گفت:»شربت استامینوفن برای فرزندم پیدا نکردم و 
مسئول داروخانه پرسید که امکان بلع قرص دارد و قرصش رو 
از سر اجبار برای بچه گرفتم.«یکی از همراهان بیمار نیز گفت: 
»داروها به شدت گران شدند و مسولین فکر می کنند همه در 
ایران بیمه دارنــد. اول این که؛ خیلی ها بیمه ندارند و افزایش 
قیمت بیمه و ویزیت پزشــک کمرشکن اســت، دوم این که؛ 
آن هایی که بیمه دارند هم برای اســتفاده باید از هفت خوان 
رستم بگذرند. سوم این که؛اکثر پزشک ها در دفترچه داروهایی 
می نویسند که شامل بیمه نیست و خلاصه یک بیماری ساده 

حدود ۳۰۰ هزار تومان هزینه دارد.«
محمدولایی، بازنشســته هــم گفت:»دراســتان کهگیلویه 
وبویراحمــد فقط برای قوم وخویش دارو هســت و بقیه باید 
با دلال ها مشــورت کنند، طوری که یک عدد سرم تزریق را 

۲۰۰هزارتومــان خریدیم. البتــه داروی قند که از دو میلیون 
تومان گذشته و توان خریدش را نداریم.«

دارویار،هیزمیبرآتشكمبودداروها
ســید علی فاطمی، نائب رئیس انجمن داروســازان ایران در 
خصوص علت افزایــش قیمت بی رویه داروهــا و کمبود آن 
گفت:»طرح دارویار به خوبی اجرا نشده و حتی برعکس عمل 
کرده اســت. این طرح اگر درســت اجرا می شد، صنعت ما را 
از ارز دولتــی آزاد می کرد و دیگر کارخانه  ها معطل ارز دولتی 
نمی  ماندنــد و با ارز نیمایی، که به وفور وجود دارد کارشــان 
انجام می شد. متاســفانه قیمت گذاری درست انجام نشد و با 
اعتراضات، فوری متوقف شــد. طرح دارویــار به جای این که 
کمبودهــای دارویی را دو ماهــه برطرف کند این کمبودها را 

تشدید هم کرده است.«
تجویزبیرویهیاكمكارینهادهایمسئول؟

مهرماه ســال جاری بود که زمزمه های کمبــود آنتی بیوتیک 
مخصوص کودکان از گوشــه و کنار کشور به گوش رسید؛ این 
کمبودها تا جایی ادامه یافــت که رئیس جمهور و نمایندگان 
مجلس نیز به آن واکنش نشــان داده و نسبت به کمبود داروها 
تذکر دادند. چند روز پس از این مســئله، خبر استعفای بهرام 
دارایی، رئیس ســازمان غذا و دارو منتشــر شــد اما کمبودها 
همچنان تا چند روز اخیر ادامه داشــته و در نهایت بامداد روز 
شنبه، یک محموله ۵۰ تنی از داروهای آنتی بیوتیک وارد کشور 
شد؛ اگرچه هنوز مشخص نیست میزان آنتی بیوتیک های وارد 
شده به کشور پاسخ گوی نیاز کشور خواهد بود یا خیر اما ابهامات 
زیادی درباره علت کمبود این دارو در کشور مطرح است.یکی از 
مسائلی که از روز ابتدایی کمبود آنتی بیوتیک ها به عنوان علت 
این کمبود از ســوی مسئولان وزارت بهداشت و سازمان غذا و 
دارو مطرح شد؛ بحث تجویز و مصرف بی رویه آنتی بیوتیک ها در 
کشور بود. از جمله مقاماتی که در این باره به اظهارنظر پرداخت 
بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت بود که اعلام کرد:»میانگین تجویز 
دارو در نسخ، ۱.۵ قلم در دنیا است اما در ایران به طور میانگین ۴ 
قلم دارو در هر نسخه تجویز می شود که این موضوع مصرف دارو 
را در کشور بالا برده است.« اما آیا کمبود آنتی بیوتیک ها صرفاً 
به مصرف و تجویز بی رویه آن مربوط اســت؟ باید توجه داشت 
که تجویز و مصرف بی رویه آنتی بیوتیک ها سال هاســت که در 
کشور وجود دارد و مسئله جدیدی نیست که به تنهایی منجر به 

کمبود این دارو در کشور شود.
هشدارنسبتبهكمبودجدیدارو

رئیــس هیات مدیره دیده بان شــفافیت و عدالت نامه ی خود 
به معاون اول رئیس جمهور نســبت به کمبود حدود ۲۰۰ 

قلم دارو در آینده ای نزدیک هشــدار داد. در این نامه آمده: 
»احترامــاً پیرو مذاکره تلفنی حدود ۳ ماه قبل و پیش بینی 
کمبــود دارو به دلیل اقدامــات ناصواب و غیرمســئولانه 
مســئولین ســازمان غذا و دارو در طرحی به نــام دارویار، 
به دلیل عدم توجه به تذکرات دیده بان شــفافیت و عدالت 
منجر به کمبود دارو شد. بعد از تأخیر در عزل رئیس سابق 
ســازمان غذا و دارو، جلسه ای در مورخ ۴ آبان ماه در دفتر 
جنــاب آقای یزدی دبیر محترم ســتاد هماهنگی مبارزه با 
مفاسد اقتصادی و با حضور معاون اقتصادی جنابعالی، دبیر 
ســتاد تنظیم بازار، سرپرست سازمان غذا و دارو و نماینده 
دیده بان شفافیت وعدالت تشکیل شد و مواردی مطرح شد 
که یکی ازموارد مطروحه، مصداق سوراخ دعا گم کردن است 
)برخورد با ۶ شرکت داروئی تولیدکننده آنتی بیوتیک( که 
اگر تقصیری هم در کمبود دارو داشته باشند، بسیار ناچیز 
است و راه به خطا رفتن اســت. چون مسببین و مقصرین 
اصلی کمبود دارو، تصمیم ســازان و تصمیم گیران در حوزه 
ستادی ســازمان غذا و دارو و افراد پشت پرده آنها هستند 
که همگی برای دیده بان شناسایی شده اند. به این شرکت ها 
ارز نداده اند، تســهیلات مالی جهت مابه التفاوت ارز نیمایی 
و ترجیحی نداده اند، جلســات بازخوانی تشــکیل نداده اند، 
قیمت گذاری بــا تأخیر و غیرمنطقی انجام داده اند که همه 
این اعمال منجر به تضعیف تولید داخل و در نتیجه کمبود 
دارو شده اســت یا به عبارتی دست شرکت ها را بسته اند و 
الان مقصر اصلی که از عمد یا سهو منجر به این فاجعه شده 
را رها کرده و به دنبال افراد بسیار کم تقصیر رفتن، نه اینکه 
مشکل را حل نمی کند، قطعاً مشکل را دوچندان می کند.«

در بخش دیگر نامه احمد توکلی آمده است:» جهت اطلاع 
جنابعالی الان در حدود ۲۰۰ قلم از اقلام دارویی در معرض 
کمبود هســتند که ۸۰ تای آن در مرحله بسیار پرخطر و 
مابقی در مراحل بعدی قرار دارند که اگر تدبیر نشــود و در 
بر همان پاشنه بچرخد، کمبود آنها نیز به زودی بروز و نمود 
پیدا می کنــد. پس با تصمیم دولت باید کل تولیدکنندگان 
ایــن ۲۰۰ قلم را تحت تعقیب و برخورد قرار دهید و مقصر 

اصلی را رها کنید. لذا تا دیر نشده است، تدبیر نمایید.«
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